
Evaluering ”Sammen om Europaparlamentsvalget 2024” 

 

Det, vi har gjort 

11. april: Møde med frokost 

- Uddannelse af valgambassadører med materiale fra Europa-Parlamentet. 

- 8 deltagere: 5 spurgt, 3 dukkede spontant op + 1 dagen efter 

o Lønnet på det sociale frikort med timeløn på 100 kr. 

23. april: Drop-in møde 

- Arrangement på Sydhavnen bag Gadeliv med telt, borde, stole og højtaler. 

- Søren Verdoner, ph.d. fra Århus Universitet, holdt et kort foredrag og tog imod spørgsmål i et 

times tid. Der var mellem 20 og 25 forskellige folk forbi teltet under Sørens oplæg. 

- Vi havde ”Tip en 13’er” om EU, og vi fik ca. 10 besvarelser, hvoraf vi fandt en vinder, som kom 

fra vores nabo ANTV. 

- Vi havde et bord med krea, hvor vi opfordrede til at bygge af skrald, ler og ispinde under 

spørgsmålet ”hvad er EU for dig?” 

- Derudover grillede vi pølser og brød, og serverede mad til 150 mennesker fra Sydhavnen. 

- De 8 valgambassadører deltog og var lønnet på frikortet. De hjalp til, stillede spørgsmål, 

snakkede med deltagere, og var kreativ med skrald og ler. 

24. april: Valgbus Tour, 4 timer 

- Vi har lejet en bus, som vi fyldte med kage, kaffe, sodavand, flyers om vores arrangementer i 

Sydhavnen, og materiale fra og om Europa-Parlamentet, højtaler til musik og snak, samt 

Gadeliv beach flag. 

- Vi kørte til forsorgshjemmet Tre Ege og værestedet Reden. Begge steder kom vi i tale med en 7-

10 stykker, og flere kom forbi efter kage og sodavand. 

- 8 valgambassadører deltog og blev lønnet på frikortet. De hjalp til, stillede spørgsmål, 

snakkede med deltagere, og gav kage, flyers og kaffe ud. 

25. april: Valgbus Tour, 4 timer 

- Vi har lejet en bus, som vi fyldte med kage, kaffe, sodavand, flyers om vores arrangementer i 

Sydhavnen, og materiale fra og om Europa-Parlamentet, højtaler til musik og snak, samt 

Gadeliv beach flag. 



- Vi kørte til forsorgshjemmet Egå hus og værestedet Spor7. På Spor7 kom vi i tale med en 5-7 

stykker, og på Egå Hus fik vi en 10-12 stykker i hus.  

- 4 valgambassadører deltog, som var lønnet på frikortet. De hjalp til, stillede spørgsmål, 

snakkede med deltagere, og gav kage, flyers og kaffe ud. 

8. maj: Stem-sammen fest 

- Koncert med Children of Time – omskrivning af EU-hymnen, og koncert med to 

konservatorium-studerende. 

- Buffet fra Skraldecaféen – serveret fra deres område, med grill og mange retter, mad til omkring 

50 mennesker. 

- Brevafstemning fra kl. 12-14 i specialbygget stemmeboks. 

o 30 stemmer blev afgivet. Både udsatte, medarbejdere på sociale tilbud, besøgende på 

Sydhavnen og elever på PovertyWalk. 

o Ingen problemer med stemme-afgivning, alle klarede det meste selv. Enkelte spurgte 

”hvad skal jeg stemme” 

o Generelt god oplevelse og glade medarbejdere fra Borgerservice. 

- Match mellem Sydhavnens brogede kaotiske mangfoldighed og en stemmehandlings 

ordentlighed og strenge retningslinjer. 

22. maj: Debatarrangement på Dokk1 sammen med ANTV 

- 4 valgambassadører delte muleposer ud med EU-materiale til forbipasserende foran Dokk1 fra 

kl. 15 – 16, og delte under arrangementet kaffe, kage og frugt ud først, og senere hen delte 2 

valgambassadører sandwich og sodavand ud. Vi delte desuden EU-materiale ud undervejs i 

arrangementet. De fik mange mennesker i tale. Ambassadørerne blev lønnet på frikortet. 

- Debatarrangementet havde omkring 30-50 deltagere 

- Gadeliv deltog i debatterne og holdt et 15 min oplæg om vores demokratiarbejde. 

4. juni: Stem-sammen fest 

- Koncert med Children of Time – omskrivning af EU-hymnen, og koncert med to 

konservatorium-studerende. 

- Buffet fra Skraldecaféen – serveret fra deres område, med grill og mange retter, mad til omkring 

50 mennesker. 

- Brevafstemning fra kl. 12-14 i specialbygget stemmeboks. 



o xx stemmer blev afgivet. Både udsatte, medarbejdere på sociale tilbud, og besøgende 

på Sydhavnen stemte. 

o Ingen problemer med stemme-afgivning, alle klarede det meste selv. Enkelte spurgte 

”hvad skal jeg stemme” 

o Generelt god oplevelse og glade medarbejdere fra Borgerservice. 

- Interessant match mellem Sydhavnens brogede kaotiske mangfoldighed og en 

stemmehandlings ordentlighed og strenge retningslinjer. 

 

Data fra 36 besvarelser af spørgeskema fra Stem-sammen festen 4. juni  

Brevstemmevælger i år 

• 16 ud af 36 adspurgte har stemt til EP-valget til Stem-sammen festen d. 4. juni 

• Ud af de 16 har 7 ikke stemt til EP-valg før, og 2 ud af de 16 har heller ikke stemt til 

Folketingsvalg før 

 

• 15 ud af 36 adspurgte har stemt til EP-valget 2024 tidligere end d. 4. juni (muligvis til vores fest 

d. 8. maj, og under alle omstændigheder som brevafstemning) 

• Ud af de 15 har én ikke stemt til EP-valg før. Alle 15 har stemt til Folketingsvalg før 

 

• 5 ud af de 36 adspurgte har ikke stemt til Epvalg2024 endnu – 2 af dem vil stemme på 
valgdagen. 
 

Ikke-vælger til alle valg 

• 3 ud af 36 adspurgte har ikke stemt i år og heller ikke til forrige valg, hverken Folketingsvalg 

eller EP-valg 

 

Førstegangsvælger til EP-valg 

• 8 ud af de 36 adspurgte (hvor af 31 har stemt) har stemt for første gang til et EP-valg. De 6 af 

dem har stemt til Folketingsvalg tidligere, og 2 af dem har hverken stemt til EP-valg eller 

Folketingsvalg før. 

 

Stabil vælger til alle valg 

• 25 ud af 36 adspurgte har stemt til EPvalg ved forrige valg (og de har også alle stemt til 

Folketingsvalg før) 

• 23 ud af de 25 har stemt i år allerede, og 2 vil stemme på valgdagen 9. juni 

 

 



Eksempler på, hvorfor deltagerne i Stem-sammen festen har stemt eller ikke stemt 

⮽  Sætte mit aftryk  ⮽  Det er vigtigt  ⮽  Demokrati er godt ⮽  For at have ret til at brokke mig  ⮽  Det er 

min ret  ⮽  Jeg stemmer altid for at få indflydelse  ⮽  Det er en pligt at stemme  ⮽  Jeg stemmer men jeg 

tror ikke på politikerne  ⮽  Jeg har aldrig tænkt på det  ⮽  Jeg tror ikke på dem  ⮽  For at deltage i 

demokratiet  ⮽  Fordi jeg vil være med til at bestemme  ⮽  

Eksempler på, hvad deltagerne i Stem-sammen festen sagde til det at stemme til demokratiske 

valg i det hele taget 

⮽  Spild af tid, pis og papir ⮽  Uden at stemme har man ikke ret til at brokke sig  ⮽  Det er okay  ⮽  Det 

er vigtigt  ⮽  Det skal vi være glade for at vi må i det her land  ⮽  Det er dejligt  ⮽  Det skal man gøre  ⮽  

Jeg er ligeglad  ⮽  Det er spil for galleriet  ⮽  Det er vigtigt at blive hørt  ⮽  Det er lort, de lyver alle 

sammen  ⮽  Demokrati er godt  ⮽  Jeg tror ikke på nogen politikere  ⮽  Det er en god idé  ⮽  Det er dejligt 

at have retten og pligten til at stemme  ⮽  Politik er noget lort  ⮽  Jeg sætter pris på at stemme til et 

troværdigt valg  ⮽  Længe leve demokratiet  ⮽  Jeg stemmer altid for at få indflydelse  ⮽   

Gode erfaringer at tage med videre: 

- Godt at have merchandise til at tiltrække opmærksomhed. Muleposer, postkort og kopper var 

gode og brugbare, og materialet fra Europa-Parlamentskontoret i Danmark har været super 

anvendeligt. 

- Vi har haft virkelig mange mennesker i tale – udover de omkring 330 mennesker, som har været 

forbi et eller flere af vores aktiviteter, er der delt meget ud til aarhusianerne: 

o 175 muleposer er nu ude i aarhusianernes hjem med teksten ”Valg er for alle. Vi 

stemmer sammen” 

o Omkring 50 kopper med teksten ”Valg er for alle. Vi stemmer sammen” er ude blandt 

aarhusianerne. 

o Der er delt mindst 300 flyers ud fra Europa-Parlamentskontoret i Danmark ”EU på 5 

minutter” og også meget andet, fx quiz, dilemmaspørgsmål. 

- Stor succes at fokusere på valambassadører. En stor del af dem tog opgaven alvorligt og synes, 

at det gav mening for dem at arbejde med. De var motiverede og rigtig gode til at motivere 

andre til at bruge deres stemme. 

- Rigtig godt samarbejde med Borgerservice, som har været interesserede i at få det til at lykkes 

så godt som muligt, og var gode til at navigere i Sydhavnens kaos.  

 



Det, der var svært 

- Vi var forberedt på skepsis, men vi har mødt en overvældende skepsis fra mange udsatte 

overfor demokratiet, hvor mange giver udtryk for, at de slet ikke mener, at det er demokrati, og 

har ingen tillid til politikerne. 

- Dem, som er meget skeptiske, er meget svære at få motiveret til at bruge deres stemme, så det 

er noget, der vil tage mere tid, end vi havde i dette projekt, og som i virkeligheden er en del af en 

langstrakt proces, som i lige så høj grad foregår mellem valgene. 

- Politikere og eksperter er svære at få til at prioritere arrangementer som vores. De var svære at 

få fat i, og de havde ikke tid. 

Erfaringer til videreudvikling  

- En fest med mere KaPow helt tæt på valgdagen havde muligvis tiltrukket flere 

førstegangsvælgere. 

- Den opsøgende indsats, som motiverede folk til at komme til Sydhavnen og stemme, var vigtig 

og kunne nemt forstærkes ved at være oftere til stede og få især flere medarbejdere fra de 

sociale tilbud med på den motiverende opgave. 

- Det er interessant at tænke i et mobilt brevstemmested, som kunne køre rundt til sociale tilbud 

i Århus. Det ville være noget, som Gadeliv kunne stå for og arrangere i samarbejde med 

Borgerservice. Der er erfaringer at hente fra Københavns Kommune: 

https://www.dr.dk/nyheder/regionale/hovedstadsomraadet/valgbus-ruller-ud-i-koebenhavn 

- Vi vil have fokus på at bringe både politikerne og valgsted (brevstemmested) tættere på 

målgruppen. 

 

- At motivere socialt udsatte til at deltage i den demokratiske samtale er et langt sejt træk, 

som også skal foregå mellem valgene, så de hele tiden oplever et rum, hvor de kan snakke 

politik, møde politik og være en del af et demokratisk samfund, hvor alles stemme er lige 

meget værd. 

https://www.dr.dk/nyheder/regionale/hovedstadsomraadet/valgbus-ruller-ud-i-koebenhavn

